
Grønt Omstillingsforbund – 

Roskilde 

 

Referat – bestyrelsesmøde onsdag 18.5.2022 kl. 16.30-18.00 
Erhvervshuset Samspillet,  Rabalderstræde 7, 4000 Roskilde 

 

Tilstede: Helene, Gunilla, Torben, Cevri, Nils 
 

1. Godkendelse af referat fra sidste møde (vedlagt som bilag 22-05-18-1) – referatet blev 
godkendt 
 

2. Godkendelse af dagsorden – dagsorden godkendt 
 

3. Meddelelser 
• CORO CO-lab har inviteret os til at have en stand på Bæredygtig Business dagen 

31.5 i Roskilde Idræts- og Kongrescenter. Vi har afslået (vi har ikke materialer mm), 
men Cevri deltager som medlem af Folkeoplysningsudvalget. 

• Vi har fået godkendt vores arrangement på Klimafolkemødet i Middelfart, hvor vi 

skal udveksle erfaringer med Grønne Naboskaber under titlen: ”Sammen nedenfra, 

ovenfra og på tværs - mange veje til handling og fællesskab?” Vi skal ”på” kl 16. fredag 

den 2.september 
• Vi har fået afslag på ansøgning til miljøpuljen, som henviste til at vi nok ville få 

midler fra Folkeoplysningsudvalget (KMU). Herfra har vi dog kun fået 19.300 til 
markedsføring ud af de ansøgte 63.000, og hertil et tilskudstilsagn på ca. 45.000 der 
er overført fra FORA til os, men som efter alt at dømme er underlagt mange 

bindinger/begrænsninger. Se mere under pkt 5 nedenfor 
• Vi har udsendt invitation til medlemmer og andre om at betale kontingent, indtil nu 

med beskedent resultat 
• Vi holder seminar om ændring af madvaner – ”Thoughts for food” – den 16.6. kl 9-

12.30. på Slagteriskolen. Pt er der 13 tilmeldte. Program vedlagt (bilag 22-05-18-2) 
• Vi har ansat August Søndergaard som research assistant/studentermedhjælp, han 

startede mandag den16.5. og vil arbejde ca 2 dage ugentlig frem til sommer.  

• Dagbladet har henvendt sig mhp en artikel om os – Helene og Nils stiller op efter 
pinse. 

• Tina Sundstrup fra formsproget.dk har designet et midlertidigt logo til os, som er 
klar om kort tid. Herefter kan vi gå ”i luften” på i første omgang facebook.  

  
4. Udvikling af aktiviteter til efteråret 2022.  

Bilag 22-05-18-3 var rundsendt med foreløbig status, og en opdateret version var udsendt 
på mødedagen (indsat efter referatet). Vi diskuterede især hvad 2-3 større møder i 
efteråret kunne handle om og hvilke formål de skulle tjene. Der blev ikke taget egentlige 

beslutninger, men der var overvejende stemning for: 
• At tovholdere på vores ”spor” (e.g. energi, fødevarer etc) skulle være drivende og 

inddrages helt ift events på ”deres” områder – det var således forventningen at der 



kunne komme forslag også til større møder ud af madseminaret og 
planlægningsmødet i energi-gruppen. 

• At vi nøje skal overveje målgruppen – nogle temaer kan rette sig mod ganske 
begrænsede grupper (”nørdede”), og de skal ikke lægges stort an. 

• At vi ikke skal gå efter meget store og dyre møder (f.eks. Anders Morgenthaler) på 
den korte bane, både fordi de kan komme til at ”hænge” alene i luften, og fordi de 
kræver et kæmpe arbejde med samarbejde, fundraising mm. 

• Vi skal stadig finde balancen mellem møder der så at sige binder sig til hvad vi ellers 
gør (Gunilla laver lille skriv herom), og så opportunistiske/dagsaktuelle events. 

• Torben tilbød at arrangementer kan holdes i Danske Banks ”biograf” med plads til 
120. 

   
5. Budget for 2022-23, ”pris-politik” og fundraising  

I lyset af at vi ikke har fået den håbede støtte fra vores første to ansøgninger talte vi om: 

• behovet for en egentlig funding-strategi (Nils laver udkast til næste møde), dels om 

• sikre mere præcision i ansøgningerne (bl.a. ved at lære af erfaringerne…  

• opfølgning (Nils søger yderligere info fra henhv. Tine (KMU sekretær) og Lotte (FOU 
sekretær). 

• At vi skal vende tilbage til begge udvalg og puljer, samt overveje klimapuljen 
(ansøgningsfrist 1-7). Specielt ift FOU skulle vi kunne søge og få tilskud til udvikling 
af f.eks. hjemmeside 

• Cevri nævnte muligheden af at søge støtte fra Roskilde Festival (gennem 
frivilligarbejde) og vender tilbage herom hvis der er muligheder. 

• På den korte bane undersøger Nils hvordan vi kan bruge tilsagnstilskuddet fra 
FORA, mens vi finansierer Augusts løn fra vores ”frie” midler (private 

donationer/medlemskaber)  
 
Diskussion af udkast til ”prispolitik” udsattes til næste møde  
  

6. Datoer for bestyrelsesmøder og andre events efter sommerferien 

Vi søger at holde møder i flg. uger: Uge 33 (evt 34) (15-19.8), uge 39 (26-30.9) og uge 46 
(14-18.11). Efter det sidste møde spiser vi middag sammen. Der udsendes doodle med 

forslag til konkrete dage i de tre uger. 
 

7. Opgaver inden næste møder/fremtidige dagsordenspunkter: 

a. Opdateret arrangementsoversigt – bliver fast punkt 
b. fundingstrategi 

c. markedsføring 
d. forretningsorden for bestyrelsen 

e. Udkast til årshjul  
f. Godkendelse af datoer for møder efter sommer 

 

8. Mødeplan (fysisk/virtuelt) frem til juli 2022 
Vi har aftalt næste møde mandag den 13. juni kl. 16.30. Helene tager imod os på RUC og 

finder lokale. 



  
9. Evt. Nils anmodede om at dagsordener, bilag til og referater fra bestyrelsesmedlemmer kan 

deles med de frivillige i foreningen (når der ikke er person- eller andre hensyn der måtte 
begrunde andet). Det godkendtes, ligesom vi, når en hjemmeside er oppe, skal finde 
et ”hjørne” til den slags.  

 
 

 
ref/Nils Boesen 
 
Oversigt – bruttoliste over mulige GO aktiviteter i efteråret 2022 – opdateret 19-5-22 

Tematisk 

område 

Aktiviteter Type aktivitet Noter/tovholdere 

Klimamød
er 

2-3 højtprofilerede 
foredrag/debatmøder 

 

Foredrag 
/debatmøder 

Helene er tovholder, første 
udkast cirkuleret i 
undergruppe (Gunilla, Cevri, 
Nils). Diskussion på best-
møde 18.5, og brainstorm 
lige efter. 

Energi Sol/vind/VE udbygning – 
møde/debatrække 
 
 

 
 
Spar på energien i praksis – tag 
din bolig med til møde og bliv 
klogere (i muligt samarbejde 

med Teknisk Skole) 
 

Foredrag og 
informationsmød
er 

Jesper Grarup 
Se status nedenfor efter 
denne tabel 
 

 
 
 
Vibeke  søger efter mulige 
ressourcepersoner på RTS når 

ny uddannelsesleder på 
området er ansat 

Fødevarer Strategi- og 
netværksudviklingsforløb 16.6 
Bæredygtig mad og dygtig 

snak – (FORA fortsættelse med 
evt suppl. I beboerhus(e)) 

Master Class med grønne 
gourmet-tricks til 
professionelle 
RØFF on tour – besøg hos 
producenter fra Roskilde 

Økologisk Fødevarefællesskab  

Læringsforløb og 
netværksdannelse 

Nils Boesen, Cevri Ocak 
Seminar 16.6 er ret 
færdigplanlagt (se udsendt 

program), pt 13 tilmeldte 
 

 Bæredygtig mad 
ligger ”skuffeklar”, øvrige 
arrangementer er i 
venteposition 

Natur Naturforundring og -
forandring 
 

Læringsforløb og 
netværksdannelse 

Gunilla er tovholder, Suna 
Christensen, Henning Høegh 
Jensen og Sofie Marie Nielsen 



er med i kredsen. Gunilla går 
i gang ultimo maj 

Genbrug 
og Affald 

Genbrugskurser – (FORA 
fortsættelse) 
Tøj genbrug (Tina W..?) 
Affald og affaldssortering – de 

svære ti bud 

Læringsforløb og 
netværksdannelse  

Per Karlsson (Affaldsimperiet) 
har alligevel ikke mulighed 
for at være tovholder. 
Kontakt taget til Henning 

Jørgensen, NIRAS, som har 
arbejdet på området i 
Roskilde i årevis. 
 

Mobilitet Spark dæk på en el-bil – 

møderække om og med 
delebiler, elbiler og -ejere, 
FdEL/FDM, ladestandere 
Spark pedalerne på en el-cykel 
– møder om det gode valg og 

gode fravalg (f.eks. forskellige 
steder i kommunen, med 

lokale cykelhandlere 
(Snowfun??) som lærere) 

Læringsforløb og 

netværksdannelse  

August er tovholder. Steen 

Solvang – Munksøgaard, vil 
gerne holde event om 
delebilsordning. Talt med 
Mads Aarup FDEL 9.5., de 
stiller evt gerne op. 

Andet Grønne investeringer, grøn 

økonomi – fup eller fakta, op 
og ned? 

 

2-3 aftener, 

forskellige steder 
i kommunen 

Sofie er tovholder, er endnu 

ikke gået i gang 
 

Andet Klima- og biokrise-dokumania 
– arbejd med foto, video, ord 

mm der fortæller historien om 
kriserne i Roskilde 

 Ingen tovholdere. Cevri har 
fundet mulig interesseret. 

Kan munde ud i udstilling 
mm, og strække sig over år  

Andet Tasker af genbrugslæder 2 kursusgange Bakano.dk kontakter, vender 

tilbage i juni. Astrid vil 
overveje at udbygge 
udbuddet så der også bliver 
besøg hos andre 
virksomheder der arbejder 
med upcycling. 

Andet Smykker af 
genbrugsmaterialer 

3 kursusgange Tine Ting 

Andet    

 
Status på sol/vind/ve udbygning: 
Hvordan slipper vi ud af Putins skygge? - Vær med til at booste VE i Roskilde! 
  
Målsætning: At etablere faktabaserede og handlingsorienterede fællesskaber til etablering af VE i 

Roskilde. 
 



Mødestruktur: Korte oplæg, der munder ud i et eller 2 dilemmaer pr oplæg til diskussion i mindre 

grupper. Opsamling med etablering af en eller flere grupper, som arbejder videre med fundraising 

og udvikling af konkrete projekter. 
  
Intro: Ideen med Grønt Omstillingsforbund og dette møde (Nils Boesen, GO)  

• Introduktion til oplægsholdere. Ambitionen er at alle parter skal kunne se fordel i 

samarbejde om etablering af fælles VE-projekter - både relateret til forskning, 
investering, planlægning, borgerdeltagelse og teknisk styring og udførelse  

  
Hvorfor er etablering af vindmøller så svært? Læringen fra VIROS-projektet, Vind i Roskilde (Asger 

Bech Abrahamsen, DTU) 
  
Hvordan er erfaringen fra etablering af solcelleanlæg i andre kommuner? (Ivan Katic, Teknologisk 

Institut) 

  
Hvordan sikrer vi accept af placering af VE-anlæg? (økonom/antropolog?) 

• By-land diskussion 
• Grusgravsområder? 
• Langs jernbane og motorveje? 
• Forretningsmodel for fordeling af afkast: Hvordan tilgodeses berørte borgere?  

  

Kommunens strategiske energiplan og VE-relevante lokalplaner (Anne B. Jørgensen, 

sekretariatschef Roskilde Kommune) 

• Hvordan har lovgivningen ændret sig siden VIROS-rapporten? 
• National forventning til kommunal handling 
• Kommunens aktuelle overvejelser 

  
Hvordan etableres og styres et VE-projekt, så borgere, investorer og entreprenører alle kan se sig i 

projektet? (Kristian Månsson, Momentum) 

• Lovgivningsmæssige udfordringer 
• Almindelige faldgruber 
• Gode eksempler 

 
De involverede oplægsholdere mødes 30. maj til forberedelse af det offentlige møde. 
 

Mvh - Jesper 
 

 


